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a r m a n m e l i . i r  بازگشت به مذاکرات احیای برجام
 با چه چالش هایی روبه رو است؟

غربی ها در پی تسریع آغاز 
نکتــــه و نظرمذاکرات؛ ایران در پی خرید وقت

محمدجواد جمالی نوبندگانی در گفت وگو با »آرمان ملی«:        
 تنش در قفقاز

 براي کاهش روابط ایران با شرق 
تعدد فشارها برای کشاندن ایران به مذاکره است   

  آمریکا به دنبال تحریک گرجستان علیه ایران است

آرمان ملی: در شـــرایطی که زمزمه هایی مبنی 
بر بازگشت ایران و آمریکا به میز مذاکرات شنیده 
می شود اما هنـوز اماواگرها در این رابطه بسیار است. 
تروئیکای اروپایی، آمریکا، چین و روسیه همواره بر 
لزوم تسریع در آغــــاز مذاکرات دور هفتم احیای 
برجـــام در وین تاکید می کنند اما ایران همچنان 
معتقد است که عجلـــه ای برای مذاکرات ندارد و 
به زودی به مــذاکرات وین بازخواهد گشت. این 
در حالی است که در واقع هنوز خواسته های تهران 
و واشنگتن از گفت وگوهای هــسته ای با هم فاصله 
زیادی دارد و مـــشخص نیست اگر گفت وگوهای 
وین بار دیگر آغاز شود چارچوب مذاکراتی به چه 
صورت خواهد بود و تحت چه شرایطی طرفین به میز 
گفت وگو بازمی گردند. قدر مسلم دولت ایران درصدد 
است که فشار را از خود کاسته و آن را به طرف 
مــقابل منتقل کند. به عبارتـــی ایران درصدد 
فراهم کردن شرایطی برای امتیاز گیری از غربی  ها 
است. با این حال آنچه مسلم است اگر موضوع برجام 
حل شود و طرفین برای احیای آن به توافق برسند، 
مسائل ایران و آژانس نیز قابل حل هستند. در واقع، 
توافق برای احیای برجام سایر مسائل را تحت الشعاع 

قرار می دهد.
 چالش  های احیای برجام 

توافـــق برجــام شرایط پر تلاطمی را پشت سر 
می گـــذارد و طــرفین این توافق هــر کدام نظرات 
مختلفی نسبت به برجام، آغاز مذاکرات و احیای 
برجام دارند. تحلیلگران غربی می گویند ایران در حال 
زمان خریدن برای توسعه برنامه هسته ای خود از یک 
سو و از سوی دیگر بالا بردن قدرت چانه زنی تهران در 
مذاکرات پیش رو است. با این حال رسانه های غربی 
به طور هماهنگ معتقدند که تهران اگر چه دیر اما به 
میز مذاکرات باز خواهد گشت. با این حال این تاخیر 
و ابهام در زمان از سرگیری مذاکرات هسته ای از 
سوی ایران و عدم مشخص بودن خواسته های طرف 
ایرانی، غرب را به تکاپو انداخته. تاکنون چندین دیدار 
میان مقام های تهران و غرب با محوریت از سرگیری 
مذاکرات هسته ای برگزار شده است اما هیچ کدام 
نتوانسته به نتایج ملموسی در این زمینه دست پیدا 
کند. در حالی که انتظار می رفت در مجمع اخیر سران 
سازمان ملل در نیویورک استارت مذاکرات زده شود 
اما به جز چند دیدار میان امیرعبداللهیان و همتایان 
منطقه ای و غربی که بر لزوم از سرگیری مذاکرات و 
برداشته شدن تحریم ها در آن تاکید شده بود، اتفاق 
دیگری نیفتاد. پولتیکو در این باره نوشته دولت جدید 
ایران ادعا می کند که می خواهد مذاکرات هسته ای 
برای احیای برجام را از سر بگیرد، اما درباره زمان از 
سرگیری مذاکرات و آنچه که می خواهد، تمایلی 
نشان نمی دهد. به نوشته این رسانه دولت جدید 
محافظه کار در ایران تاکید کرده که خواستار بازگشت 
به میز مذاکرات و از سرگیری گفت وگو ها بر سر 
احیای توافق هسته ای ایران در مقابل برداشته شدن 
تحریم ها علیه ایران است. اما عملکرد ایران نشان 
می دهد که داستان کمی متفاوت است. پولتیکو به 
ابهام در رفتار و سخنان تهران در قبال از سرگیری 
مذاکرات اشاره کرده و می نویسد: در روز های اخیر 
مقام های ایران ده ها ملاقات با مقام های خارجی 
برای بحث درباره مذاکرات هسته ای برگزار کردند، 
اما جزئیات محدودی از این گفت وگو ها درباره اینکه 
ایران چه زمانی به میز مذاکره باز خواهد گشت و چه 
می خواهد، منتشر شده است. در عین حال ایران 
همچنان به بازی پرحاشیه خود با بازرسان آژانس 
هسته ای سازمان ملل ادامه می دهد. تاکتیک های 
push-pull ایران باعث نگرانی محافل دیپلماتیک 
شده است چراکه این فرآیند بازگشت به توافق 
تاریخی هسته ای سال ۲۰۱۵ با ایران را به طرز 
فزاینده ای دشوار می کند. حال باید دید که طرفین به 
چه نتیجه ای درخصوص برجام و احیای آن خواهند 
رسید. آیا مذاکره در پیش خواهد بود یا راه حل 

دیگری پیش گرفته خواهد شد.
  زمان احیای توافق

توافــق هسته ای ایـــران در سال ۲۰۱۸ بـــا 
دستور دونالد ترامپ رئیس جمهور وقت آمریکا برای 
خروج این کشور از توافق به حاشیه رانده شد، اما با 
ریاست جمهوری جو بایدن جان دوباره ای گرفت. از 
آن زمان، قدرت های جهانی و ایران به امید رسیدن 
به توافق، ۶ دور مذاکرات غیرمستقیم میان ایران و 
آمریکا را در وین برگزار کردند. اکنون، اما مذاکرات 
از ابتدای ماه ژوئن به دلیل برگزاری انتخابات ریاست 
جمهوری ایران متوقف شده است. اکنون اما بیش از 
سه ماه از زمان برگزاری انتخابات ریاست جمهوری 
ایران مــی گذرد اما همچنــان خبـــری از بازگشت 
ایران و غرب به میز مذاکره مخابره نشده است. 
امیرعبداللهیان وزیر خارجه جدید ایران با تاکید بر 
اینکه ایران به زودی به میز مذاکره بازخواهد گشت 
گفته بود که ایران برای مذاکره، مذاکره نخواهد 
کرد و از مذاکرات هسته ای خواستار نتایج ملموسی 
است. غربی ها می گویند در حالی که جهان منتظر 
از سرگیری مذاکرات هسته ای است، ایران در حال 
توسعه ظرفیت هسته ای خود است و کارشناسان 
هشدار می دهند که »زمان فرار«، مدت زمانی که 
برای تولید اورانیوم با درجه کافی برای تولید بمب 
اتم نیاز است، در حال کوتاه تر شدن است. ایران 
البته بارها اعلام کرده که خواستار تولید بمب اتمی 
نیست و برنامه هسته ای خود را با اهداف صلح آمیز 
پیگیری می کند. یک دیپلمات ارشد غربی در این 
باره به پولتیکو گفته؛ »ایران مطمئنا این بازی را 
برای کسب زمان راه انداخته و در عین حال به تقویت 
برنامه هسته ای خود برای دستیابی به اهرم سیاسی 
ادامه خواهد داد. ایران به احتمال زیاد به مذاکرات 
وین بازخواهد گشت البته اگر غرب حسن نیت خود 
را به ایران نشان دهد و یا امتیازات خاصی به تهران 
بدهد.  وی افزود که ایران ممکن است در حال حاضر 
ایالات متحده را در نتیجه مجموعه نزاع های اخیرش 
شامل خروج آشفته از افغانستان تا درگیری با فرانسه 
بر سر لغو قرارداد زیردریایی، ضعیف قلمداد کند. این 
دیپلمات ارشد گفت که این برداشت می تواند ایران 
را تشویق کند تا موقعیت مذاکره خود را سخت تر 
کند.« از طرفی سیگنال های متفاوت تهران مدت 
زمان مورد انتظار برای احیای هرگونه توافق را 

طولانی تر کرده است.

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
برخی صاحب نظران بر این باور هستند 
که علاوه بر ایران، تــــرکیه، جمهوری 
آذربایجان، ارمنستان، روسیه و اسرائیل، 
تنش ها در قفقاز بازیگران دیگری نیز 
دارد که کم تر نام خود را در این حوزه بر سر زبان می اندازند. 
یکی از شاخص ترین این بازیگرها، ایالات مـتحده است. در 
ســـال هــای گذشته آمریکا نقش اصلـــی را در ایجاد خط 
لولـــه های باکو - تفلیس- جیحان و باکو-تفلیس-ارزروم ایفا 
کرده است. این خطوط لوله دستاورد اصلی سیاست آمریکا 
بوده و به صورت روزافزون نفوذ آمریکا را در قفقاز جنوبی 
افزایش داده است. حیدر علی اف در طـــول زمامداری 
خــود تلاش کرد با مذاکره با مقام های عالی رتبه آمریکا و 
سران کشورهای اروپایی نظر این کشورها را نسبت به بحران 
قره باغ که به دلیل هم کیش بودن با ارامنه و تبلیغات وسیع 
مجامع ارمنی، اکثریت طرفدار ارامنه بودند، تغییر دهد اما 
در این خصوص موفق نشد. اینک به نظر می رسد که غربی ها 
تغییر رویکرد داده و حمایت از این کشور نوپا و دارای ذخایر 
در خور توجه نفت و گاز و موقعیت استراتژیکی مهم را به منزله 
یک اولویت برای خود می دانند. در همین راستا آنها حتی برخی 
احزاب ارمنستان را از مسببین اصلی درگیری های قومی در 
قره باغ می دانند و نام آنها را در فهرست سازمان های تروریستی 
قرار داده اند. در راستای بررســــی این مساله آرمان ملی 
گفت وگویی با محمدجواد جمالی نوبندگانی، نایب رئــیس 
کمیسیون سیاست خـــارجی مجلس دهم داشته است که 

در ادامه می خوانید.
  تحولات اخیـــر در منطقه قفقاز، بازیـــگران 
ناشناخته نیـــز دارد و آیا می توان آمریکا را یکـی از 

آنها دانست؟
مشخصا موضع گیری های اخیر الهام علی اف و در مقابل ایران 
ایستادن، ریشه در مواضع مستقل آنها ندارد و شکی نیست که 
فشارهای فرامنطقه ای منجر به این تقابل شده است. آمریکا 
مشخصا پس از خروج غیرمسئولانه از افغانستان و به آشوب 
کشیدن این کشور به دنبال این است تا سایر مناطق اطراف 
ایران را نیز با چالش هایی مواجه کند. علاوه بر این آمریکا این 
نقشه را نیز دنبال می کند تا ایران را از مسیر ترانزیت انرژی، 
ریلی و جاده ای حذف کند. تنش آفرینی امروز آنها در قفقاز نیز 
به همین علت است و تا حدی نیز به اهداف خود در این مسیر 
رسیده اند. آنها حتی حاضر شدند لوله های انتقال انرژی را از کف 
دریا عبور دهند اما ایران را در آن دخیل نکنند. امروزه ایران 
در آستانه اتصال ریلی از چابهار به اروپاست و این مشخصا به 
مذاق آمریکا خوش نیامده است و آنها به دنبال این هستند تا 
ارتباط ایران با اوراسیا را قطع کنند. باید بازهم نگاه اقتصاد محور 
به تحولات اخیر در قفقاز داشت و مشخصا آنها می خواهند از 
طریق تنش آفرینی، حلقه تحریم را بر ایران تنگ تر کنند. فعال 
شدن یک فشار جدید در شمال کشور، شاید یک بازی از پیش 
طراحی شده باشد تا ایران را هر چه سریع تر به پای میز مذاکره 
بکشانند. قطعا اسرائیل دراین تنش ها نقش دارد اما آمریکا به 
نظر می رسد این تنش را طراحی کرده است. آمریکا حتی پا را 
فراتر گذاشته و با تعاملی که با گرجستان داشته، برای تاجرهای 
ایرانی نیز مشکل آفرینی کرده اند و عملا گرجستان را نیز به این 

سمت سوق داده اند تا مقابل ایران بایستد.
  ایران چگونه می تواند تنش ها در قفقاز را به نفع 

خود مدیریت کند؟
در ابتدا باید گفت که رئیس جمهوری آذربایجان نباید 
فراموش کند که ایران تا چه میزان به پدرش در نخجوان کمک 
کرد. ایران و جمهوری آذربایجان برای سالیان زیادی در کنار 
یکدیگر همکاری کردند. با توجه به این موارد، الهام علی اف باید 
در موضع گیری های خود تجدیدنظر کند. تنش با ایران کاملا 
متفاوت از آن چیزی خواهد بود که جمهوری آذربایجان در 
مقابل ارمنستان تجربه کرد. مولفه های قدرت ایران در منطقه 
قابل رویارویی نیست و به همین علت جمهوری آذربایجان 
نمی تواند با ایران درگیر شود. در مقابل جمهوری آذربایجان 
می تواند از مولفه های قدرت ایران استفاده کند همان گونه که 
سوریه، قطر و کویت نیز در سال های گذشته استفاده کردند و 
از گزند دشمنانشان درامان ماندند. جمهوری آذربایجان باید 
به این نکات توجه کند. مشخصا امروز کار دیپلمات های ایرانی 
نیز در جمهوری آذربایجان سخت است زیرا باید چسبندگی 
اسرائیل را از این منطقه از بین ببرند. نکته مهم این است که 
ایران امروز در مرزهایی با مشکل مواجه شده که سالیان سال در 
آنها آرامش حکمفرما بوده است. چالش و زخم سطحی که امروز 
در قفقاز ایجاد شده، اگر درمان نشود، به یک بیماری تبدیل 
خواهد شد که عامل آن نیز اسرائیل است و عملا آنها همسایه 
ایران خواهند شد. این یک برنامه گسترده علیه ایران است و 
خبرهایی شنیده می شود که اسرائیل در جنوب و در امارات نیز 
شهرهای زیرزمینی ایجاد کرده و در آنها تسلیحاتی برای مقابله 
با ایران تعبیه کرده اند. اسرائیل می خواهد برای فشار وارد کردن 

برایران، از نظر سرزمینی نیز با ایران هم مرز شود.
 رزمایش ایران در مقابل موضع گیری های جمهوری 

آذربایجان یک واکنش مناسب بود؟
چنـــدی پیش یک روحانـــی نزدیک به دولـت باکو، 
صحبت های تندی علیه ایران کرد و انتظار می رفت تا مقامات 
باکو اقدام به جبران این صحبت های تند کنند اما متاسفانه 
الهام علی اف نیز موضعی مشابه گرفت. آن روحانی نزدیک 
به دولت باکو حتی بحث تجزیه ایران را نیز مطرح کرده بود و 
ما باید پاسخ مناسبی به آن می دادیم که مانور نظامی برگزار 
شده از سوی ارتش، یکی از پاسخ هایی بود که می توان به این 
اظهارات داد. مشخصا اگر یکی از ائمه جمعه ایران، چنین 
صحبت هایی علیه جمهوری آذربایجـان مــی کرد، آنها نیز 
خواستار عذرخواهی می شدنـــد اما نه این کار را انجام دادند 
و در مقابل، رزمایش با حضور ترکیه و پاکستان برگزار کردند 
و آن موضع گیری ها را علیه ایران نیز تکرار کردند. مشخصا 
ایران اقدام خوبـــی درخصوص برگزاری رزمایش انجام 
داد. این رزمایش یک هشدار به جمهوری آذربایجان بود و ما 
مشخصا آنها را تهدید نکرده ایم در حالی که آنها ما را تهدید 

به تجزیه کردند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: روســـای جمهور 
در همــه جای دنیا پس از پایان دوره خدمت خود به 
فعالیت  های دیگر می پردازند. برخی به فعالیت   های 
خارج از حکومت و شخصی پرداخته و برخی نیز به 
فعالیت  های حزبی و سیاسی می پردازند. در ایران نیز 
شرایط همین گونه است و روسای جمهور یا با حکم مقام 
معظم رهبری عضو مجمع تشخیص مصلحت مـی شوند 
یا به فعالیت  هایی خارج از قدرت مبادرت می ورزند. اما این 
مساله باعث نمی شود که آنها نسبت به آنچه در جامعه در 
حوزه های مختلف رخ می دهد بی تفاوت باشند و واکنشی 
نشان ندهند. بلکه برخی مثل سید محمد خاتمی در 
راس یک جریان، جامعه را هدایت می کنند و انتخابات 
را به نفع جریان مطبوع خود به پایان می رسانند. حال 
باید دید حسن روحانی به عنوان آخرین رئیس جمهوری 
که دورانش به اتمام رسیده چه رویکردی پیش خواهد 
گرفت و در حاکمیت خواهد بود یا به فعالیت های جنبی 

خواهد پرداخت.
  کارگزار یا اپوزیسیون؟ 

کشورمان از پیـــروزی انقـــلاب تــــا کنون ۸ 
رئیس جمهور به خود دیده که هر کدام در مقطعی از 
تاریخ چهل و دو ساله جمهوری اسلامی در بازه زمانی 
مشخص در راس مدیریت اجرایی کشور قرار داشته  و به 
فعالیت پرداخته اند. ۵ رئیس جمهور ۲ دوره 4 ساله  و دو 
رئیس جمهور نیز کمتر از یک سال در این سمت حضور 
داشته اند و یک رئیس جمهور نیز هم اکنون مشغول 
کار است. اما نکته مهم درخصوص روسای جمهور، 
دوران پسا ریاست جمهوری آنان است که از فردای 
ترک پاستور به چه کاری مشغول شده اند. ابوالحسن 
بنی صدر که به پایان دوره نرسید و با عدم کفایت سیاسی 
از ریاست جمهوری خلع و پس از آن به خارج از کشور 
گریخت،  شهید رجایی نیز تنها پس از ۶۰ روز ترور شد، 
آیت ا... خامنه ای به رهبری و مرحوم آیت ا... هاشمی 
نیز به ریاست مجمع رسید. این در حالی است که پس 
.. هاشمی  . از دوران ریاست جمهوری مرحوم آیت ا
روسای جمهور پس از پایان دوره با حکم مقام معظم 
رهبری به عضویت مجمع تشخیص درمی آمدند. اما جالب 
اینکه از 3 رئیس جمهور بعدی تنها یک نفر یعنی محمود 
احمدی نژاد عضو مجمع شد و سید محمد خاتمی و حسن 
روحانی به دلایلی به عنوان عضو حقیقی مجمع منصوب 

نشدند.  گرچه گفته می شود که خاتمی خودش تمایلی 
به حضور در مجمع نداشته و در دفتر خود، به موجب 
مصوبه دولت مبنی بـــر در  اختیار داشتن دفتری پس 
از پایان دوره،  فعالیت  های فرهنگی و سیاسی خود را پی 
می گیرد. حسن روحانی نیز گرچه هنوز چندی از ریاست 
جمهوری اش نگذشته اما خود گفته به فعالیت فرهنگی 
خواهد پرداخت اما برخی معتقدند او پس از دوره ای 
استراحت دوباره به میدان سیاست باز خواهد گشت و 
شاید در مقام دولت در سایه به فعالیت بپردازد. این در 
حالی است که برخی، روسای جمهور را تقسیم بندی و 
به نحو دیگری به بیان آینده سیاسی آنها پرداخته اند. 
چنانکه حسن رحیم پورازغدی نظریه پرداز اصولگرا و عضو 
شورای عالی انقلاب فرهنگی اخیرا گفته »هم اکنون سه 
چهار نفر اپوزیسیون در کشور حضور دارند که همگی جزء 
روسای جمهور سابق بوده اند. در یک مقطعی بنی صدر 
اپوزیسیون بوده و بعد از آن هم هاشمی، خاتمی و 
احمدی نژاد اپوزیسیون شدند و فکر می کنم روحانی 
هم در حال تبدیل  شدن به یک اپوزیسیون است.« اینکه 
رحیم پور فردای پس از مسئولیت روسای جمهور سابق، 
آنها را اپوزیسیون خوانده جای تامل دارد. چراکه اساسا 
این افراد صرفا نسبت به رویه در پیش گرفته شده در 
حوزه های مختلف منتقد بوده اند و همواره در چارچوب 
حاکمیت برای بهتر شدن اوضاع و شرایط تلاش کرده 
و حتی پیشنهاداتی هم ارائه کرده اند. لذا این پرسش 
پیش می آید که با هرگونه اعتراض یا انتقادی ولو از سوی 
روسای جمهور سابق می توان به آنها برچسب اپوزیسیون 

زد؟ آیت ا... هاشمی که همواره دست راست مقام معظم 
رهبری و مورد وثوق ایشان بود اپوزیسیون نظام است یا 
سید محمد خاتمی که امام)ره( از او به عنوان فرزند فاضل 
و متعهد و با تقوای خود یاد کرده است؟ باید دید اساسا 
پس از 4 سال نظر رحیم پور نسبت به رئیسی چه خواهد 
بود. جالب اینکه این نوع نگرش درخصوص روسای جمهور 
و اینکه مسئولان سابق را با برچسب های مختلف از قطار 
انقلاب پیاده کنیم با آرمان ها و اهداف انقلاب همخوانی 
ندارد و نشان می دهد که برخی افراد نشانی نادرستی از 
این موضوع می دهند. روسای جمهور ایران فردای ترک 
پست هر جا که باشند در مجمع تشخیص فعالیت کنند 
یا اینکه به مسائل فرهنگی، اجتماعی و علمی بپردازند 
همچنان با عنوان رئیس جمهور سابق شناخته خواهند 

شد.
  روحانی اقبالی به مجمع ندارد

 یـــــک فعــــال سیاســــی اصلاح طلــــب 
اظهار  روسای جمهور  ســیاسی  آینده  درخصوص 
داشــــت:  کـــسانی که به موقعیت ریاست جمهوری 
نائل می شونــــد و در پایان دوره، مسئـــولیت را به 
می کنند، شخصیت های  واگـــذار  دیگری  شخص 
منحصر به فردی هستند کـــه پس از ریاست جمهوری 
معمولا در حوزه های عملیاتی و اجرایی ورود نمی کنند. 
محـــمد عطریانفر گفت: چنین شخصیت هایی نوعا 
روی به نهادهای مدنی یا فعالیت های فرهنگی می آورند 
و اگر متعلق به نحله ای از تفکر سیاسی باشند، نهادهای 
حزبی مربوطه دفاتری در اختیارشان قرار می دهند و 

آنها در حوزه گفتمان سیاسی با دوستان شان گفت وگو و 
نقطه نظراتی را در مسائل ملی و حاکمیتی دنبال می کنند. 
وی افزود: البته دولت، مصوبه ای دارد که به رؤسای جمهور 
در دوران پس از خدمت شان دفتری را با تعدادی کارمند 
دراختیارشان قرار می دهد. شورای مرکزی حزب 
کارگزاران بیان کرد: فکر می کنم آقای روحانی هم چنین 
موقعیتی را برای خود تدارک خواهند دید و فعالیت هایی 
را از موضع چهره ملی آغاز خواهند کرد. در این موقعیت ها 
معمولا انتظاری که هست، این است کـــه از ناحیه 
رهبری مسئولیتی برای رئیس جمهور پیشین پیشنهاد 
شود. تجربه ای که از دوره مرحوم آیت ا... هاشمی داریم 
این است که معمولا رؤسای جمهور تنها موقعیتی که 
در تراز شخصیت آنها مد نظر قرار می گیرد، عضویت 
در مجمع تشخیص مصلحت است و در آن موقعیت 
چنانچه فرد مورد نظر تمایل داشته باشد، از ناحیه رهبری 
پیشنهادی جهت عضویت در مجمع به او خواهد شد. 
عطریانفر درخصوص حضور حسن روحانی در مجمع 
عنوان کرد: منطق این سیر تاریخی نشان می دهد 
علی القاعده چنانچه تمایلی از ناحیه آقای روحانی صورت 
گیرد، رهبری هم برای عضویت ایشان در مجمع تشخیص 
مصلحت مشکلی نداشتند و امکان چنین موقعیتی برای 
آقای روحانی فراهم می شد. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
ابراز داشت: برآورد من این است اگر جایگاه حقوقی 
موقعیت ریاست مجمع خالی بود چه بسا از ناحیه رهبری 
این موقعیت برای آقای روحانی پیشنهاد و مد نظر قرار 
می گرفت و آنگاه آقای روحانی آن موقعیت را برای خود 
مناسب می دانست و می پذیرفت. وی بیان کرد: به نظر 
نمی آید آقای روحانی به عنوان عضو مجمع اگر قرار باشد 
زیردست آقای صادق لاریجانی بنشیند، چندان اقبالی 
نسبت به این امر نشان دهد. پیش بینی و حدس من این 
است که ایشان چنین ابراز تمایلی را نشان نداده و به همین 
احتمال از ناحیه رهبری هم اقدامی صورت نگرفته است. 
عطریانفر تاکید کرد: از زمانی که روحانی رئیس جمهور 
بود در جلسات مجمع به ریاست صادق لاریجانی شرکت 
نمی کرد چون موقعیت ایشان را برای آنجا به رسمیت 
نمی شناخت. اما، در زمانی که مرحوم آیت ا... شاهرودی 
رئیس مجمع بود ایشان در جلسات شرکت می کرد 
و مشکلی نداشت. من فکر می کنم همین نکته  با این 

ملاحظه ای که عرض کردم، از ذهن دور نیست.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: بازگشت عادل فردوسی پور به صداوسیما 
هم به سریالی تبدیل شده که در هر قسمت تصور می شود پایان یافته اما 
قسمت های بعدی مهیج تر می شود. در اذهان هست که مجری برنامه »نود« 
که نزدیک به دو دهه در شبکه سوم سیما جایگاه ویژه ای داشت و حتی در 
سال های اخیر که ریزش مخاطبان تلویزیون مشهودتر از قبل شده همیشه 
برنامه اش در لیست پربیننده های تلویزیون قرار داشت به یکباره با تصمیم 
تلویزیون از شبکه سه کنار گذاشته شد و برنامه »نود« هم که برای سال ها بدون 
وقفه روی آنتن بود، تعطیل شد تا محمدحسین میثاقی و برنامه »فوتبال برتر« 
جایگزین عادل فردوسی پور و برنامه محبوبش شوند. میثاقی هیچ گاه نتوانست 
جایگاه فردوسی پور را به دست بیاورد چرا که عادل فقط یک مجری نبود 
بلکه با جامعه خودش ارتباط اجتماعی برقرار کرده و همراه آنان بود بنابراین 
محبوبیتش قابل مقایسه با دیگران نبود و نیست. خبرآنلاین می نویسد: » 
میثاقی که از ابتدا با تهیه گزارش برای برنامه »نود« و در کنار عادل فردوسی پور 
رشد کرده بود اما آنقدر در جذب مخاطب و راضی نگه داشتن  آنها ضعیف عمل 
کرد که برنامه  »فوتبال برتر« در آخرین نظرسنجی مرکز تحقیقات صداوسیما 
از برنامه های پرمخاطب تلویزیون، در جایگاه هشتم و حتی پایین تر از مستند 
حیات وحش قرار گرفت! با انتشار این نظرسنجی بسیاری از مخاطبان تلویزیون 
در شبکه های اجتماعی، تلویزیون را به خاطر حذف برنامه »نود« به باد انتقاد 
گرفتند و این انتقادات با ضعف محمدحسین میثاقی در اداره یک مصاحبه 
چالشی موفق با مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال اوج گرفت و بار دیگر 

سرمایه سوزی تلویزیون در حذف عادل فردوسی پور مورد توجه قرار گرفت.«
 چالش فروغی و فردوسی پور 

شاید تصور می شد حذف عادل فردوسی پور دستوری است که مدیران 

صداوسیما اختیاری در تغییر آن نداشتند و همیشه هم با این فضاسازی 
سعی شد که تصمیمی برای بازگشت این مجری محبوب گرفته نشود 
حتی در اسفندماه گذشته  و تنها سه روز پس از کسب جایزه بهترین برنامه 
ورزشی برای فوتبال ۱۲۰ توسط عادل فردوسی پور در کنار معتضدی مدیر 
شبکه ورزش، درحالی که شواهد از روابط خوب این دو است، پخش زنده 
بازی بزرگداشت انصاریان و میناوند که با حضور بسیاری از ستارگان فوتبال 
استقلال و پرسپولیس برگزار می شود از کنداکتور پخش زنده سیما خارج 
شد. این درحالی است که در ماه های گذشته بسیاری از بازی های خیریه از 
این دست با حضور ورزشکاران و هنرمندان پخش شده است. به نظر می رسد 
این عدم پخش همچنان در امتداد مشکل خروج از مدار عادل فردوسی پور 
قرار می گیرد و اینکه احتمالا مردم نباید تصویر زنده او را روی آنتن ببینند 
چون برای برنامه های ضبطی خیلی وقت ها بخش های خبری سیما از 
فردوسی پور مصاحبه هایی هم پخش می کنند! نکته جالب اینجاست که 
دلایل مدیران صداوسیما برای حذف عادل هم قابل پذیرش نبود به عنوان 
نمونه علی فروغی درباره علت حذف برنامه عادل فردوسی پور گفت: »دیگر 
نمی توانست این گونه ادامه داد، نه محبوبیت و نه تخصص ایشان برای 
ما پوشیده نبود. از میزان تخصص ایشان آگاه بودیم، اما شما اگر بهترین 
دروازه بان را ببینید که در یک خط دیگر وارد شده است و فعالیت می کند، 
یک نفر دیگر را دروازه بان می گذارید، درباره ایشان هم همین بود، کار ایشان 
از مدار خارج شده بود و دیگران هم نگاه می کردند و می گفتند زمانی که یک 
نفر به خاطر محبوبیتش می تواند از مدار خارج شود و کسی هم به او چیزی 
نگوید، پس ما هم می توانیم همین کارها را انجام دهیم و این گونه صدا وسیما 

از هم می پاشید.«

 وعده بازگشت عادل 
فروغی مدیر شبکه 3 به عنوان مخالف جدی حضور مجدد عادل فردوسی پور در 
این شبکه شناخته می شود اما مدیر بالاترش یعنی رئیس سازمان صداوسیما تغییر 
کرده و دیگر علی عسگری نیست که از سیاست های فروغی حمایت کند بلکه او 
دیروزاظهاراتی داشت که نشان می داد مسیر متفاوتی از علی عسگری را طی می کند 
و همان طور که وعده داده بود می خواهد صداوسیما انتشار دهنده صدای مردم باشد. 
پیمان جبلی دیـــروز ۱۰ مهر ۱4۰۰ در سفر به خوزستان اظهار کرد: از نظر ما برای 
فعالیت عادل فردوسی پور منعی وجود ندارد و می تواند به تلویزیون بازگردد. وی 
همچنین در پاسخ به درخواست یکی از خبرنگاران مبنی بر اینکه می خواستیم این 
قول را به صورت رسمی از شما بگیریم که عادل فردوسی پور به جامعه رسانه ای کشور 
برمی گردد، تاکید کرد: »از نظر ما منعی وجود ندارد و وی می تواند بازگردد.« البته 
چندی پیش برخی رسانه ها به نقل از عادل فردوسی پور نوشتند که تنها در شرایطی 
باز می گردد که مجری برنامه9۰ باشد. از سوی دیگر با توجه به چالش های موجود 
میان فروغی و فردوسی پور این سوال مطرح است که در صورت بازگشت عادل به 
برنامه 9۰ مدیر شبکه 3 چه پاسخی در قبال اظهارات گذشته خودش خواهد داشت.

 حیاتی هم برگردد
بازگشت فردوسی پور تنها انتظار از جبلی نبود بلکه برخی یادآور شدند 
محمدرضا حیاتی مجری باسابقه صداوسیما هم بر اساس سلایق فردی و تنها 
برای ذکر نام خواننده معروفش مجبور به خداحافظی با صداوسیما شد. این چهره 
مردمی البته خود را از جامعه جدا نکرد و سعی کرد با مردم بماند. اکنون از جبلی 
خواسته می شود او را به صداوسیما بازگرداند. حیاتی چندی قبل گفته بود: »الان 
۵ سال است که بازنشسته شده ام اما همکاری ام را با بخش خبر در صداوسیما ادامه 
دادم. این اتفاق به دستور مسئولان صداوسیما و علاقه خودم بود؛ چون به کار 
گویندگی خبر و این مدل ارتباط مردمی علاقه زیادی دارم. این اواخر در مصاحبه  
با یک شبکه اینترنتی، مطالبی عنوان شد که شاید از نظر عده ای جالب نبود و 
باعث شد همکاری ام با صداوسیما مدتی قطع شود. از طرف مدیران، با من تماس 
گرفتند و گفتند شما نباشید، من هم گفتم چشم. من پنج سال پیش بازنشسته 

شدم و حالا اگر شما می گویید نباشم، می پذیرم.«

جبلی سیاست های حذفی علی عسگری را به جذبی تغییر می دهد؟     

 بازگشت تضمینی عادل؛ قول رئیس جدید صداوسیما   
     آشتی کنون با مخاطبان در جام جم با بازگشت حذف شدگان                 حیاتی هم سلیقه ای حذف شد؛ بازگردد 

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی، سید عباس عراقچی 
معاون سابق وزیر امور خارجه را به سمت دبیری شورا منصوب 
کرد. عباس عراقــــچی آرام ترین عضو تیم مذاکره و ظریف 
بود. هیچ گــاه گله نــــمی کــــرد چراکه به گفته خودش 
تمایلی نداشته تنشی در روند کار ایجاد شود تا اینکه ماموریت 
او در تیم مذاکره وزات خارجه تمام شد و هفته گذشته که 
کیهان ادعای دلسوزی تیم مذاکره کننده برای نوه شرمن را 
به تمسخر نگاشت، عراقچی چنین پاسخ داد که حرف شرمن 
را باور می کنید چرا از خودتان سوال نمی کنید دیپلمات 
جمهوری اسلامی چه بر سر معاون وزیر امور خارجه آمریکا و 
مذاکره کننده ارشد آن کشور آورد که او را به گریه انداخت؟  
اکنون کمال خرازی در حکم انتصاب سید عباس عراقچی، از 
او خواست نسبت به بازسازی دبیرخانه و توسعه نقش آن در 
تبیین سیاست های نظام و تنویر افکار عمومی جهانیان و 

تحقق منافع کشورمان اقدام کند. 

از وقتی به ریاست دیوان محاسبات منصوب شده نامه های زیادی 
نوشته و گویی یکی از برنامه هایش برای تصدی این مسئولیت نگارش 
نامه بوده و بس! او به محرابیان در جایگاه وزیر نیرو، به رئیس سازمان 
برنامه و بودجه، به همه وزرای دولت سیزدهم، به وزیر نفت و... نامه نوشت 
و دیروز هم یک نامه به وزیر ارتباطات نوشت که زارع پور از افتخار دریافت 
نامه رئیس دیوان محاسبات بی نصیب نماند. رئیس دیوان محاسبات با 
اشاره به تکلیف قانونی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مبنی بر 
توسعه و تکمیل شبکه ملی اطلاعات تا پایان قانون برنامه ۵ ساله  ششم 
توسعه، از عدم تحقق آن خبر داده است؛ وظیفه ای که هدف آن ایجاد 
امنیت پایدار سایبری جهت قرار گرفتن در جایگاه 3 کشور اول منطقه 
در این حوزه است.« در بخش دیگری از این نامه با اشاره به تکلیف قانونی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات مبنی بر توسعه و تکمیل شبکه ملی 
اطلاعات تا پایان قانون برنامه ۵ ساله  ششم توسعه، از عدم تحقق آن خبر 
داده است؛ وظیفه ای که هدف آن ایجاد امنیت پایدار سایبری جهت قرار 

گرفتن در جایگاه 3 کشور اول منطقه در این حوزه است.

عباس سلیمی نمین از چهره های سیاسی اصولگرا بر این باور است 
که »اصلاح طلبان باید منتقد باشند، ابتدا فرصتی به دولت بدهند تا 
خودش را نشان دهد، انتقاد هیچ ایرادی ندارد. یقینا به حاشیه رانده 
نخواهند شد چون اراده ای در این قضیه وجود ندارد.« استراتژی 
اصلاح طلبان پس از آغاز دولت سیزدهم بر دو محور تعیین شد. 
نخست کمک به پاستورنشینان برای حل مشکلات کشور و پس از آن 
انتقاد به سیاست ها و عملکردهای اشتباه دولت. آنچه سلیمی نمین 
بیان کرد به طور حتم با اطلاع از برنامه اصلاح طلبان بوده و جمله 
آخر این فعال سیاسی اصولگرا نشان از شیطنت و کنایه او دارد که از 
حذف نشدن اصلاح طلبان در طی مدت فعالیت دولت اصولگرا سخن 
گفته است. سلیمی نمین به این موضوع هم اشاره کرد: آیا نیروهای 
تندرو می توانند برای آقای رئیسی مشکل ایجاد کنند؟ باید بگویم 
خیر، آنها نمی توانند دردسری برای آقای رئیسی ایجاد کنند چون 
چهره آقای رئیسی دارای یک سری مختصات است که این امر برای 

آنها  بسیار مشکل است. 

 علاقه زیاد بذرپاش
 به نامه نویسی!

 اصلاح طلبان انتقاد کنید 
تا حذف نشوید!

 مرد آرام تیم مذاکره
سمت جدید گرفت

»آرمان ملی« جایگاه روسای جمهور سابق و نگاه آنها به جامعه را بررسی می کند:    

روسای جمهور سابق؛ فرصت دوباره خدمت یا اپوزیسیون   
    محمد عطریانفر: مجمع تنها موقعیت در تراز روسای جمهور است

 عضو کمیسیون اصل نود مجلس گفت: ادامه واردات کالاهای خارجی، منجر به کاهش تولیدات داخلی، رکود 
فعالیت های مولد کارخانه ها، بیکار شدن کارگران و تشدید رکود می شود.سید مصطفی میرسلیم، نماینده تهران در 
مجلس ، با اشاره به دستور مقام معظم رهبری مبنی بر ممنوعیت واردات کالاهای کره ای، اظهار داشت: این ابلاغیه 

پیرو درخواست سازندگان داخلی لوازم خانگی صادر شده است، سازندگان ایرانی در سال های اخیر کوشش فراوانی 
برای جوابگویی به نیازهای مردم انجام داده اند و به دستاوردهای خوبی نیز رسیده اند.وی ادامه داد: در مقابل رقیبی 
مانند سازندگان کره ای که تاکنون در تسخیر بازارهای مصرف در دنیا موفق بوده و ضمناً اقدامات توسعه ای گسترده ای 
انجام داده اند و با اجازه دادن به واردات تهاتری کالاهای کره ای، حتی اگر بازار شکنی صورت نگیرد، سازندگان داخلی 
هیچ گاه نخواهند توانست شمارگان تولید خود را به حدی برسانند که فعالیت های بسیار مهم توسعه ای و ارتقای 

کیفیت، از نظر اقتصادی توجیه پذیر باشد و مانع رقابت پذیری نشود.

  هشدار میرسلیم درباره یک شبکه مخوف


